公開發行公司年報應行記載事項準則第十九條附表二十三修正附表對照表

Comparison Table for the Amendment of Appendix 23 under Article 19 of the Regulations Governing Information to be Published in Annual Reports of Public Companies

附表二十三（修正後）

Appendix 23 (Amended)
（1）財務分析
Financial Analysis
	             年   度（註1）
Fiscal Year (Note 1)
分析項目（註3）
Items for Analysis (Note 3)
	最 近 五 年 度 財 務 分 析
Financial Analysis for the Most Recent Five Years
	當年度截至

  年 月 日

（註2）
As of DD/MM/YYYY of the Current Fiscal Year (Note 2)

	
	         年
YYYY
	年
YYYY
	         年
YYYY
	年
YYYY
	年
YYYY
	

	財務結構
Financial Structure
	負債占資產比率
Debt-asset ratio
	
	
	
	
	
	

	
	長期資金占不動產、廠房及設備比率
Ratio of long-term capital to property, plant and equipment
	
	
	
	
	
	

	償債能力
Solvency
	流動比率
Current ratio
	
	
	
	
	
	

	
	速動比率
Quick ratio
	
	
	
	
	
	

	
	利息保障倍數
Interest coverage ratio
	
	
	
	
	
	

	經營能力
Operating Ability
	應收款項週轉率（次） Receivables turnover rate (times)
	
	
	
	
	
	

	
	平均收現日數
Average collection days for receivables
	
	
	
	
	
	

	
	存貨週轉率（次）
Inventory turnover rate (times)
	
	
	
	
	
	

	
	應付款項週轉率（次）
Payables turnover rate (times)
	
	
	
	
	
	

	
	平均銷貨日數
Average days for sale
	
	
	
	
	
	

	
	不動產、廠房及設備週轉率（次）
Property, plant and equipment turnover rate (times)
	
	
	
	
	
	

	
	總資產週轉率（次） 

Total asset turnover rate (times)
	
	
	
	
	
	

	獲利能力
Profitability
	資產報酬率（％）
Return on assets (%)
	
	
	
	
	
	

	
	權益報酬率（％）
Return on equity (%)
	
	
	
	
	
	

	
	稅前純益占實收資本額比率(%)(註7)
Ratio of income before tax to paid-in capital (Note 7)
	
	
	
	
	
	

	
	純益率（％）
Profit margin before tax (%)
	
	
	
	
	
	

	
	每股盈餘（元）
Earnings per share (NT$)
	
	
	
	
	
	

	現金流量
Cash Flow
	現金流量比率（％）
Cash flow ratio (%)
	
	
	
	
	
	

	
	現金流量允當比率（％）
Cash flow adequacy ratio (%)
	
	
	
	
	
	

	
	現金再投資比率（％）
Cash flow reinvestment ratio (%)
	
	
	
	
	
	

	槓桿度
Leveraging
	營運槓桿度
Operating leverage
	
	
	
	
	
	

	
	財務槓桿度
Financial leverage
	
	
	
	
	
	

	


· 公司若有編製個體財務報告者，應另編製公司個體財務比率分析。
· If the company prepares parent company only financial reports, it shall also separately prepare a parent company only financial ratio analysis. 
＊ 採用國際財務報導準則之財務資料不滿5個年度者，應另編製下表（2）採用我國財務會計準則之財務資料。
＊ If less than five fiscal years have elapsed since the adoption of the IFRS for financial data, the company shall separately prepare a financial analysis in the format of Table 2 as follows for financial data that uses the ROC financial accounting standards.
註1：未經會計師查核簽證之年度，應予註明。
Note 1: The fiscal years for which reports were not CPA audited or reviewed shall be noted.
註2：上市或股票已在證券商營業處所買賣之公司並應將截至年報刊印日之前一季止之當年度財務資料併入分析。
Note 2: A company that is listed on the TWSE or traded at the place of business of a securities firm shall include in its analysis the then current financial data up to and until the quarter immediately preceding the printing date of the annual report' publication date.
註3：年報本表末端，應列示如下之計算公式： 
Note 3: The following calculation formulas shall be listed at the end of this Table in the annual report:
1.財務結構
1. Financial Structure
(1)負債占資產比率＝負債總額／資產總額。

(1) Debt-asset ratio = total liabilities / total assets
(2)長期資金占不動產、廠房及設備比率＝（權益總額＋非流動負債）／ 不動產、廠房及設備淨額。
(2) Ratio of long-term capital to property, plant and equipment = (total equity + non-current liabilities) / net worth of property, plant and equipment
2.償債能力
2. Solvency
(1)流動比率＝流動資產／流動負債。
(1) Current ratio = current assets / current liabilities
(2)速動比率＝（流動資產－存貨－預付費用）／流動負債。

(2) Quick ratio = (current assets – inventory – prepaid expenses) / current liabilities

(3)利息保障倍數＝所得稅及利息費用前純益／本期利息支出。
(3) Interest coverage ratio = income before income tax and interest expenses / current interest expenses
3.經營能力
3. Operating ability
(1)應收款項(包括應收帳款與因營業而產生之應收票據)週轉率＝ 銷貨淨額／各期平均應收款項(包括應收帳款與因營業而產生之應收票據)餘額。

(1) Receivables (including accounts receivable and notes receivable arising from business oeprations) turnover rate = net sales / average receivables (including accounts receivable and notes receivable arising from business operations) for each period
(2)平均收現日數＝365／應收款項週轉率。
(2) Average collection days for receivables = 365 / receivables turn over rate
(3)存貨週轉率＝銷貨成本／平均存貨額。
(3) Inventory turnover rate = cost of sales / average inventory 

(4)應付款項(包括應付帳款與因營業而產生之應付票據)週轉率＝ 銷貨成本／各期平均應付款項(包括應付帳款與因營業而產生之應付票據)餘額。
(4) Payables (including accounts payable and notes payable arising from business operations) turnover rate = cost of sale / average payables (including accounts payable and notes payable arising from business operations) for each period
(5)平均銷貨日數＝365／存貨週轉率。
(5) Average days of sale = 365 / inventory turnover rate
(6) 不動產、廠房及設備週轉率＝銷貨淨額／平均不動產、廠房及設備淨額。
(6) Property, plant and equipment turnover rate = net sales / average net worth of property, plant and equipment 

(7)總資產週轉率＝銷貨淨額／平均資產總額。
(7) Total asset turnover rate = net sales / average total assets
4.獲利能力
4. Profitability
(1)資產報酬率＝〔稅後損益＋利息費用×（１－稅率）〕／ 平均資產總額。

(1) Return on assets = [net income + interest expenses (1- tax rate)] / averate total assets
(2)權益報酬率＝稅後損益／平均權益總額。

(2) Return on equity = net income / averate total equity
(3)純益率＝稅後損益／銷貨淨額。

(3) Profit margin before tax = net income / net sales

(4)每股盈餘＝（歸屬於母公司業主之損益－特別股股利）／加權平均已發行股數。（註4）
(4) Earnings per share = (profit and loss attributable to owners of the parent – dividends on preferred shares) / weighted average number of issued shares (Note 4)
5.現金流量
5. Cash flow
(1)現金流量比率＝營業活動淨現金流量／流動負債。
(1) Cash flow ratio = Net cash flow from operating activities / current liabilities

(2)淨現金流量允當比率＝最近五年度營業活動淨現金流量／最近五年度(資本支出＋存貨增加額＋現金股利)。
(2)Net cash flow adequacy ratio = Net cash flow from operating activities for the most recent five years / (capital expenditures + inventory increase + cash dividend)
(3)現金再投資比率＝(營業活動淨現金流量－現金股利)／(不動產、廠房及設備毛額＋長期投資＋其他非流動資產＋營運資金)。(註5)
(3) Cash flow reinvestment ratio = (Net cash flow from operating activities – cash dividend) / gross property, plant and equipment value + long-term investment + other non-current assets + working capital) (Note 5) 
6.槓桿度：
6. Leveraging:
(1)營運槓桿度＝(營業收入淨額－變動營業成本及費用) ／ 營業利益(註6)。

(1) Operating leverage = (net operating revenue – variable operating costs and expenses) / operating income (Note 6)
(2)財務槓桿度＝營業利益 ／ (營業利益－利息費用)。 
(2) Financial leverage = operating income / (operating income / interest expenses)
註4：上開每股盈餘之計算公式，在衡量時應特別注意下列事項：
Note 4: When the above formula for calculation of earnings per share is used during measurement, give special attention to the following matters:
1.以加權平均普通股股數為準，而非以年底已發行股數為基礎。

1. Measurement should be based on the weighted average number of common shares, not the number of issued shares at year end.
2.凡有現金增資或庫藏股交易者，應考慮其流通期間，計算加權平均股數。

2. In any case where there is a cash capital increase or treasury stock transaction, the period of time in circulation shall be considered in calculating the weighted average number of shares.

3.凡有盈餘轉增資或資本公積轉增資者，在計算以往年度及半年度之每股盈餘時，應按增資比例追溯調整，無庸考慮該增資之發行期間。
3. In the case of capital increase out of earnings or capital surplus, the calculation of earnings per share for the past fiscal year and the fiscal half-year shall be retrospectively adjusted based on the capital increase ratio, without the need to consider the issuance period for the capital increase.
4.若特別股為不可轉換之累積特別股，其當年度股利（不論是否發放）應自稅後淨利減除、或增加稅後淨損。特別股若為非累積性質，在有稅後淨利之情況，特別股股利應自稅後淨利減除；如為虧損，則不必調整。
4. If the preferred shares are non-convertible cumulative preferred shares, the dividend of the current year (whether issued or not) shall be substracted from the net profit after tax, or added to the net loss after tax. In the case of non-cumulative preferred shares, if there is net profit after tax, dividend on preferred shares shall be substracted from the net profit after tax; if there is loss, then no adjustment need be made.
註5：現金流量分析在衡量時應特別注意下列事項：
Note 5: Give special attention to the following matters when carrying out cash flow analysis:
1.營業活動淨現金流量係指現金流量表中營業活動淨現金流入數。

1. Net cash flow from operating activities means net cash in-flow amounts from operating activities listed in the statement of cash flows. 

2.資本支出係指每年資本投資之現金流出數。

2. Capital expenditures means the amounts of cash out-flows for annual capital investment.

3.存貨增加數僅在期末餘額大於期初餘額時方予計入，若年底存貨減少，則以零計算。

3. Inventory increase will only be entered when the ending balance is larger than the beginning balance. An inventory decrease at year end will be deemed zero for calculation.

4.現金股利包括普通股及特別股之現金股利。

4. Cash dividend includes cash dividends from both common shares and preferred shares.

5. 不動產、廠房及設備毛額係指扣除累計折舊前之不動產、廠房及設備總額。
5. Gross property, plant and equipment value means the total value of property, plant and equipment prior to the subtraction of accumulated depreciation.
註6：發行人應將各項營業成本及營業費用依性質區分為固定及變動，如有涉及估計或主觀判斷，應注意其合理性並維持一致。
Note 6: Issuers shall separate operating costs and operating expenses by their nature into fixed and variable categories. When estimations or subjective judgments are involved, give special attention to their reasonableness and to maintaining consistency.
註7：公司股票為無面額或每股面額非屬新臺幣十元者，前開有關占實收資本比率計算，則改以資產負債表歸屬於母公司業主之權益比率計算之。
Note 7: In the case of a company whose shares have no par value or have a par value other than NT$10, for the calculation of the above-mentioned paid-in capital ratio, the ratio of equity attributable to owners of the parent as stated in the balance sheet shall be substituted.
（2）財務分析-我國財務會計準則
Financial Analysis – ROC Financial Accounting Standards
	             年   度（註1）
FiscalYear (Note 1)
分析項目（註2）
Items for Analysis (Note 2)
	最 近 五 年 度 財 務 分 析
Financial Analysis for the Most Recent Five Years

	
	         年
YYYY
	年
YYYY
	         年
YYYY
	年
YYYY
	年
YYYY

	財務結構
Financial Structure
	負債占資產比率
Debt-asset ratio
	
	
	
	
	

	
	長期資金占固定資產比率
Ratio of long-term capital to fixed assets
	
	
	
	
	

	償債能力
Solvency
	流動比率
Current ratio
	
	
	
	
	

	
	速動比率
Quick ratio
	
	
	
	
	

	
	利息保障倍數
Interest coverage ratio
	
	
	
	
	

	經營能力
Operating Ability
	應收款項週轉率（次）
Receivables turnover rate (times)
	
	
	
	
	

	
	平均收現日數
Average collection days for receivables
	
	
	
	
	

	
	存貨週轉率（次）
Inventory turnover rate (times)
	
	
	
	
	

	
	應付款項週轉率（次）
Payables turnover rate (times)
	
	
	
	
	

	
	平均銷貨日數
Average days for sale
	
	
	
	
	

	
	固定資產週轉率（次）
Fixed assets turnover rate (times)
	
	
	
	
	

	
	總資產週轉率（次）
Total assets turnover rate (times)
	
	
	
	
	

	獲利能力
Profitability

	資產報酬率（％）
Return on assets (%)
	
	
	
	
	

	
	股東權益報酬率（％）
Return on shareholders' equity (%)
	
	
	
	
	

	
	占實收

資本比率（％）
Ratio to paid-in capital (%)
	營業利益
Operating income
	
	
	
	
	

	
	
	稅前純益
Income before tax
	
	
	
	
	

	
	純益率（％）
Profit margin before tax (%)
	
	
	
	
	

	
	每股盈餘（元）
Earnings per share (NT$)
	
	
	
	
	

	現金流量
Cash Flow

	現金流量比率（％）
Cash flow ratio (%)
	
	
	
	
	

	
	現金流量允當比率（％）
Cash flow adequacy ratio (%)
	
	
	
	
	

	
	現金再投資比率（％）
Cash flow reinvestment ratio (%)
	
	
	
	
	

	槓桿度
Leveraging
	營運槓桿度
Operating leverage
	
	
	
	
	

	
	財務槓桿度
Financial leverage
	
	
	
	
	

	請說明最近二年度各項財務比率變動原因。（若增減變動未達20﹪者可免分析）
Please state the causes of changes in each financial ratio for the preceding two fiscal years (except when the change is less than 20% ).


註1：未經會計師查核簽證之年度，應予註明。
Note 1: The fiscal years for which reports were not CPA audited or reviewed shall be noted.
註2：年報本表末端，應列示如下之計算公式： 
Note 2: The following calculation formulas shall be listed at the end of this Table in the annual report:
1.財務結構
1. Financial structure
(1)負債占資產比率＝負債總額／資產總額。

(1) Debt-asset ratio = total liabilities / total assets

(2)長期資金占固定資產比率＝（股東權益淨額＋長期負債）／ 固定資產淨額。
(2) Ratio of long-term capital to fixed assets = (net shareholders' equity + long-term liabilities) / net worth of fixed assets
2.償債能力
2. Solvency
(1)流動比率＝流動資產／流動負債。

(1) Current ratio = current assets / current liabilities
(2)速動比率＝（流動資產－存貨－預付費用）／流動負債。
(2) Quick ratio = (current assets – inventory – prepaid expenses) / current liabilities
(3)利息保障倍數＝所得稅及利息費用前純益／本期利息支出。
(3) Interest coverage ratio = income before income tax and interest expenses / current interest expenses
3.經營能力
3. Operating ability
(1)應收款項(包括應收帳款與因營業而產生之應收票據)週轉率＝ 銷貨淨額／各期平均應收款項(包括應收帳款與因營業而產生之應收票據)餘額。

(1) Receivables (including accounts receivable and notes receivable arising from business oeprations) turnover rate = net sales / average receivables (including accounts receivable and notes receivable arising from business operations) for each period
(2)平均收現日數＝365／應收款項週轉率。
(2) Average collection days for receivables = 365 / receivables turn over rate
(3)存貨週轉率＝銷貨成本／平均存貨額。
(3) Inventory turnover rate = cost of sales / average inventory
(4)應付款項(包括應付帳款與因營業而產生之應付票據)週轉率＝ 銷貨成本／各期平均應付款項(包括應付帳款與因營業而產生之應付票據)餘額。
(4) Payables (including accounts payable and notes payable arising from business operations) turnover rate = cost of sale / average payables (including accounts payable and notes payable arising from business operations) for each period

(5)平均銷貨日數＝365／存貨週轉率。
(5) Average days of sale = 365 / inventory turnover rate
(6)固定資產週轉率＝銷貨淨額／平均固定資產淨額。
(6) Fixed assets turnover rate = net sales / averate net worth of fixed assets
(7)總資產週轉率＝銷貨淨額／平均資產總額。
(7) Total asset turnover rate = net sales / average total assets
4.獲利能力
4. Profitability
(1)資產報酬率＝〔稅後損益＋利息費用×（１－稅率）〕／ 平均資產總額。

(1) Return on assets = [net income + interest expenses (1- tax rate)] / average total assets
(2)股東權益報酬率＝稅後損益／平均股東權益淨額。
(2) Return on shareholders' equity = net income / average shareholder's equity
(3)純益率＝稅後損益／銷貨淨額。
(3) Profit margin before tax = net income / net sales
(4)每股盈餘＝（稅後淨利－特別股股利）／加權平均已發行股數。（註4）
(4) Earnings per share = (net profit after tax – dividends on preferred shares) / weighted average number of issued shares (Note 4)
5.現金流量
5. Cash Flow
(1)現金流量比率＝營業活動淨現金流量／流動負債。
(1) Cash flow ratio = Net cash flow from operating activities / current liabilities

(2)淨現金流量允當比率＝最近五年度營業活動淨現金流量／最近五年度(資本支出＋存貨增加額＋現金股利)。
(2) Net cash flow adequacy ratio = Net cash flow from operating activities for the most recent five years / (capital expenditures + inventory increase + cash dividend)

(3)現金再投資比率＝(營業活動淨現金流量－現金股利)／(固定資產毛額＋長期投資＋其他資產＋營運資金)。(註5)
(3) Cash flow reinvestment ratio = (Net cash flow from operating activities – cash dividend) / gross fixed assets value + long-term investment + other assets + working capital) (Note 5)
6.槓桿度：
6. Leveraging:
(1)營運槓桿度＝(營業收入淨額－變動營業成本及費用) ／ 營業利益(註6)。

(1) Operating leverage = (net operating revenue – variable operating costs and expenses) / operating income (Note 6)

(2)財務槓桿度＝營業利益 ／ (營業利益－利息費用)。
(2) Financial leverage = operating income / (operating income / interest expenses)
註3：上開每股盈餘之計算公式，在衡量時應特別注意下列事項：
Note 3: When the above formula for calculation of earnings per share is used during measurement, give special attention to the following matters:
1.以加權平均普通股股數為準，而非以年底已發行股數為基礎。
1. Measurement should be based on the weighted average number of common shares, not the number of issued shares at year end.
2.凡有現金增資或庫藏股交易者，應考慮其流通期間，計算加權平均股數。

2. In any case where there is a cash capital increase or treasury stock transaction, the period of time in circulation shall be considered in calculating the weighted average number of shares.
3.凡有盈餘轉增資或資本公積轉增資者，在計算以往年度及半年度之每股盈餘時，應按增資比例追溯調整，無庸考慮該增資之發行期間。

3. In the case of capital increase out of earnings or capital surplus, the calculation of earnings per share for the past fiscal year and the fiscal half-year shall be retrospectively adjusted based on the capital increase ratio, without the need to consider the issuance period for the capital increase.
4.若特別股為不可轉換之累積特別股，其當年度股利（不論是否發放）應自稅後淨利減除、或增加稅後淨損。特別股若為非累積性質，在有稅後淨利之情況，特別股股利應自稅後淨利減除；如為虧損，則不必調整。
4. If the preferred shares are non-convertible cumulative preferred shares, the dividend of the current year (whether issued or not) shall be substracted from the net profit after tax, or added to the net loss after tax. In the case of non-cumulative preferred shares, if there is net profit after tax, dividend on preferred shares shall be substracted from the net profit after tax; if there is loss, then no adjustment need be made.
註4：現金流量分析在衡量時應特別注意下列事項：
Note 4: Give special attention to the following matters when carrying out cash flow analysis:
1.營業活動淨現金流量係指現金流量表中營業活動淨現金流入數。
1. Net cash flow from operating activities means net cash in-flows from operating activities listed in the statement of cash flows.
2.資本支出係指每年資本投資之現金流出數。

2. Capital expenditures means the amounts of cash out-flows for annual capital investment.
3.存貨增加數僅在期末餘額大於期初餘額時方予計入，若年底存貨減少，則以零計算。

3. Inventory increase will only be entered when the ending balance is larger than the beginning balance. An inventory decrease at year end will be deemed zero for calculation.

4.現金股利包括普通股及特別股之現金股利。

4. Cash dividend includes cash dividends from both common shares and preferred shares.
5. 固定資產毛額係指扣除累計折舊前之固定資產總額。
5. Gross fixed assets value means the total value of fixed assets prior to the subtraction of accumulated depreciation.
註5：發行人應將各項營業成本及營業費用依性質區分為固定及變動，如有涉及估計或主觀判斷，應注意其合理性並維持一致。
Note 5: Issuers shall separate operating costs and operating expenses by their nature into fixed and variable categories. When estimations or subjective judgments are involved, give special attention to their reasonableness and to maintaining consistency.
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